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L’Elca, 
declarada 
Bé d’Interés 
Cultural

Y. Balaguer 
(Compromís) 
i J.G. Salazar 
(PP),  candidats 

Millores en els accessos al 
Centre de Salut Jaume Roig
S’eliminaran les barreres arquitectòniques. L’obra té un 
termini d’execució de quinze mesos.

Nou mural en favor de la pau 
en el col·legi El Rebollet
Els centres educatius d’Oliva han celebrat, un any més, 
el dia de la Pau i la No-violència. 
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ENTREVISTA 
Marina 
Mascarell: 
“Somnie tornar 
a casa”
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La Federació 
arreglarà el 
camp de futbol 
del Morer
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Els festers d’Oliva han celebrat els actes del 
Mig Any que marquen l’equador dels festejos 
que tindran lloc al mes de juliol. Les activitats 
organitzades han portat l’alegria i l’ambient 
festiu als carrers del municipi. D’una banda, 
s’ha desenvolupat el Nomenament de Càrrecs. 

Pirates i Mudèjars han presentat als seus 
Capitans i Ambaixadors. D’altra banda, s’ha 
organitzat  el concurs de Putxeros en una 
abarrotada plaça Juan Bautista Escrivà, un 
certamen que ha tingut a la filà Tuareg com a 
guanyadora per segon any consecutiu. Pàgines 12 a 14

L’equador de la festa
MIG ANY
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Autobuses Jiménez
Telèfon 902 202 787
Horarios paso dirección 
Gandía: 7:45, 10:25, 
123:20, 15:30, 17:40 y 
18:40. 
Horarios paso dirección 
Pego: 8:20, 10:25, 13:20, 
16:05, 17:40 y 18:40

Estació d’Autobusos de 
Gandía.
Telèfon 962 87 10 64

SERVEIS
D’INFORMACIÓ

TELÈFONS ÚTILS

L’Altet: 966 91 94 00

Manises: 961 598 500

  LÍNIA D’AUTOBÚS

TRANSPORT 
DE VIAJERS

Estació de RENFE de
 Gandía : 912432343

FERROCARRIL

AEROPORTS
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 
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El Departament de Biblioteques d’Oliva i Creu 
Roja han signat un conveni de col·laboració amb 
l’objectiu d’apropar la lectura i el Servei de Biblio-
teques als usuaris i usuàries del Pla de Formació 
de Creu Roja. En aquest sentit, s’ha apostat per un 
club de lectura fàcil, per al qual el Servei de Biblio-
teques ha adquirit distints lots de llibres, els quals 
es llegiran en la mateixa sessió amb el suport del 
personal bibliotecari i d’una persona voluntària de 
Creu Roja. Com bé ha assenyalat la tècnica, “la for-
ma de treball utilitzada en aquesta ocasió és distinta 
de la de la resta de clubs de lectura, perquè se’ls fa 
un acompanyament personalitzat i en el moment, 
s’adapta la dificultat de la lectura als membres i 
després es comenta conjuntament”. Pel que respec-
ta al Servei de Biblioteques d’Oliva també s’ha fet 
una donació important de llibres a Creu Roja per al 
seu Programa de Formació.

Biblioteques i 
Creu Roja signen 
un conveni de 
col·laboració

PER A CONTRACTAR ANUNCIS EN ESTA PUBLICACIÓ

EL NOSTRE OLIVA.  Periòdic gratuït. 
Director: Luis Peidro. Gerent: Javier Llopis
COORDINACIÓ I REDACCIÓ: Miquel Font. 
Nº 27. Dipòsit Legal: A 364 - 2020. 
email: oliva@elnostreciutat.com. Imprimeix: Localprint

673 575 832

Edita: MÉS CIUTAT SA. Plaça Pintor Gisbert, 3. 03801 Alcoi

AMB LA 
COL.LABORACIÓ 
DE LA 
CONSELLERIA 
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SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències . . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc  . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet . . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81

PER E-MAIL
oliva@elnostreciutat.com

PER A REMETRE INFORMACIÓ A 
ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc  . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente . . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo . . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic  . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico . . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme . . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico  . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta . . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos . . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales  . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc . . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil  . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local  . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals  . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 21

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 22 

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 23 

� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 24

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 25

� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 26

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 27

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 28 

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 1 

� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 2 

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 3

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147

Moment de la signatura del conveni.
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S’ACTUARÀ A L’EIXAMPLE DEL VELL INSTITUT DE LA LOCALITAT I MILLORARÀ 359 HABITATGES DE LA ZONA

El Pla de Barris suposarà una 
inversión de vora 5 milions d’euros
E l projecte del Pla de Barris 

d’Oliva que compta amb ajudes 
europees suposarà una inversió 

de quasi 5 milions d’euros. El vicepresi-
dent segon del Consell i Conseller d’Ha-
bitatge i Arquitectura Bioclimàtica, Héc-
tor Illueca va visitar Oliva el dimarts 31 
de gener per a conéixer de primera mà 
el projecte pel qual se subvencionaran 
3,7 milions d’euros , en el marc del Pla 
de Barris amb ajudes europees. Comp-
tant les aportacions dels afectats i Ajun-
tament, la inversió arriba als 4.672.000 
euros. S’actuarà a l’Eixample del vell 
institut de la localitat i millorarà 359 ha-
bitatges de la zona per a millorar la seua 
eficiència energètica i accessibilitat.

Illueca va estar acompanyat pel se-
cretari autonòmic d’habitatge i funció 
social, Alejandro Aguilar,. Va ser rebut 
per l’alcaldessa Yolanda Balaguer, la 
vicealcaldessa Ana Morell i la regidora 
de disciplina urbanística, Ioana Sintin-
brean, entre altres membres de la cor-
poració municipal. Es va reunir a la Ca-
sa de la Festa, amb prop d’un centenar 
de veïns de la zona amb edificis de més 
de cinquanta anys per a explicar-los el 
projecte i conéixer les seues inquietuds.

Héctor Illueca va agrair “l’enorme 
esforç que ha fet l’Ajuntament d’Oliva 
i l’alcaldessa, a tots els tècnics de la 
corporació que han fet possible que 
el que vam veure al juliol ara puga ser 
una realitat. Es procedirà a una rege-

Un moment del recorregut de les autoritats per l’antic barri de l’institut.

Presentació del projecte. 

neració integral de la zona de l’institut 
vell. Amb una subvenció de més de 3 
milions i mig i que es convertirà en una 
inversió de quasi cinc milions i supo-
sarà una millora de les condicions de 
vida de la gent en el sentit de millorar 
l’entorn urbà en termes de reparacions 
estructurals, en termes de sanejament 
i de millorar els  edificis, una millora 
notable de l’eficiència energètica que 
les famílies notaran en les seues bu-
txaques. Un total de 359 famílies que 

poden veure millorades les seues vides. 
És el projecte de regeneració de barris 
més ambiciós de la història de la Comu-
nitat Valenciana amb una inversió total 
de més de 142 milions d’euros i que es 
desenvoluparà en 23 municipis valen-
cians entre ells Oliva i Gandia”.

SUBVENCIÓ MÁXIMA
Per la seua part l’alcaldessa Yolanda 

Balaguer va dir que estava molt con-
tenta per aquesta visita “perquè ens ha 

oferit la subvenció màxima possible, 
que serà de 4,6 milions d’euros amb 
les aportacions dels veïns i l’Ajuntament 
i es crearà una Oficina Tècnica per a 
poder articular des de l’administració 
aquestes ajudes. Ens els van comunicar 
al juliol, oficialment es va presentar a 
la fi d’any i ara de cara als veïns volem 
explicar-los millor el que s’inclou en 
aquestes ajudes. Tot el que siga de mi-
llora de l’eficiència energètica i acces-
sibilitat amb subvenció des de 1.400 

fins als 11.000 euros. Intentarem que 
siga el més àgil possible l’ajuda de la 
Conselleria”.

Hi haurà diverses reunions tècniques 
per a planificar el procés i l’Ajunta-
ment d’Oliva pretén veure experiències 
d’altres Ajuntaments en la matèria per 
a procedir en un futur a copiar com 
l’han feta i ser tan eficients com siga 
possible. El secretari autonòmic d’ha-
bitatge Alejandro Aguilar va assenyalar 
que “si les famílies estan en estat de 
vulnerabilitat la subvenció pot arribar 
al cent per cent”.

Illueca va assenyalar que s’està tre-
ballant per a canalitzar les ajudes dels 
Fons Europeus a través d’ajudes per a 
la instal·lació de panells d’energia so-
lar i aquesta intervenció del Pla de Ba-
rris també  va en la mateixa direcció.

MILLORA DEL CARRER COMTESSA 
MAIANS

La regidora de disciplina urbanísti-
ca Ioana Sintimbrean va dir que està 
a punt el projecte per a la millora del 
carrer Comtessa Maians, que suposarà 
una renovació total del vial, les voreres 
i clavegueram, amb separació de plu-
vials, i soterrament de resta de serveis, 
que li donarà una nova imatge, més 
actual i moderna. Aquest projecte, em-
marcat també en el Pla de Barris, ha 
d’estar completament conclòs abans 
del 2026.
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EL TERMINI D’EXECUCIÓ ÉS DE 15 MESOS I LA NOVA INFRAESTRUCTURA SUBSTITUIRÀ L’ACTUAL CONSULTORI AUXILIAR

Millores en l’accessibilitat del 
Centre de Salut Jaume Roig

O liva millora l’accessibilitat del 
Centre de Salut de Jaume Roig 
i el seu entorn executant una 

plataforma d’ús mixt . La regidoria de 
Salut Pública d’Oliva, que encapçala, 
Miguel Monzonís ha iniciat el projecte 
de remodelació de l’accessibilitat del 
Centre Sanitari de Jaume Roig. Quant 
a les actuacions prèvies realitzades en 
la present legislatura, s’ha executat ja 
una rampa per a poder accedir en el 
Centre de Salut. Aquesta, que compleix 
amb la normativa vigent, era la primera 
fase d’una actuació més complexa per a 
poder millorar la connexió que existeix 
actualment des de l’entorn perimetral a 
aquesta rampa d’accés.

ESTAT MOLT DETERIORAT
I és aquest entorn perimetral que es 

troba en un estat molt deteriorat, amb 
excessives rampes, escocells en mal es-
tat, bolardos obsolets i voreres en mal 
estat, entre altres, viurà un canvi radical 
amb l’actuació que es planteja. Es com-
pliran tots els requisits necessaris per 
a l’eliminació de barreres arquitectò-
niques. I les principals actuacions són: 
l’elevació del tram de vial que formen 
les cantonades del Carrer Nou d’oc-
tubre amb el carrer de l’Historiador 
Bernardí Llorca pel que fa a la vorera 
existent, executant una plataforma d’ús 
mixt. Amb el qual s’arribaria a peu i 
sense obstacles a l’accés sanitari, ja siga 
a la rampa accessible del centre de salut 
o en l’escala d’accés a aquest.

A més, les obres a executar també 

Recreació de com quedaran els voltants del Centre de Salut després de la intervenció.

Es compliran tots els 
requisits necessaris 
per a l’eliminació 
de barreres 
arquitectòniques

comprenen els embornals necessaris 
per a la recollida de les aigües pluvials 
de superfície i la seua connexió a un 
col·lector nou que connectaria amb la 
xarxa general. Un problema històric 
que finalment quedarà resolt. Segui-
dament, es col·locarà el vial nou amb 
els nivells que marquen les voreres pe-
rimetrals. I, finalment es procedirà al 
pintat del pas per vianants.

La regidora de contractació, la vice-

alcaldessa Ana Morell ha manifestat en 
la visita per a fer el seguiment de les 
obres que “continuem executant pro-
jectes per a millorar l’accessibilitat de 
la nostra ciutat. En aquesta ocasió hem 
iniciat les obres de millora de l’entorn 
del centre de Salut Jaume Roig. Unes 
obres que donaran solució als proble-
mes d’embassament d’aigua a causa de 
les pluges i facilitarà l’accessibilitat a 
les persones majors i amb mobilitat re-

duïda. Continuem prioritzant el benes-
tar de la població”, ha afegit Morell.

Per part seua, el regidor de Salut i de 
Planejament Urbanístic, Miguel Mon-
zonís ha fet valdre “aquesta actuació 
que és clau per a moltes persones que 
tenen la necessitat d’assistir en el Cen-
tre de Salut per a les visites sanitàries 
i control de la seua salut, tractarem de 
millorar amb aquest humil projecte, 
en la mesura que ens siga possible la 

seua qualitat de vida” ha puntualitzat 
Monzonís.

El període previst per a l’execució 
d’aquestes obres és de 3 setmanes i 
“ens ajudarà a fer d’Oliva una ciutat 
més humanitzada, guanyant espais 
i zones verdes per a vianants, i més 
amable amb les persones amb dificul-
tats de mobilitat reduïda i amb la nos-
tra gent gran” ha afegit l’edil de Salut 
d’Oliva.

Homenatge per 
la seua jubiliació 
als infermers 
Felicitats 
Ocampo i Paco 
Minyana 

El Centre de Salut d’Oliva i concretament el seu equip d’Infer-
mers i infermeres han retut homenatge a Felicitas Ocampo i Paco 
Minyana després de més de 30 anys de servei al Centre.

Els companys i companyes de Feli i Paco van organitzar el 
divendres 20 de gener un dinar amb el que volien agrair la 
seva dedicació i professionalitat durant tots aquest anys i desi-
tjar-los una meravellosa nova etapa de la seva vida que ara 

comença.
L’equip d’infermers i infermeres va destacar de Feli la seva gran 

inquietud en la provisió d’atenció als ciutadans i ciutadanes de la 
població, sempre intentant renovar-se i millorar l’assistència que 
ella oferia i en general tot el departament.

De Paco, els seus companys i companyes van destacar la seva 
atenció primària i actitud compromesa amb les condicions de 

treball dels seus companys i companyes, així com de la resta de 
professionals sanitaris que desenvolupen la seva tasca al Centre 
de Salut.

Des de la Regidoria de Salut que encapçala Miguel Monzonís i 
en nom de tot l’Ajuntament d’Oliva, desitgem a Felicitas i a Paco, 
una jubilació plena de bons moments per viure aquesta etapa de 
la vida en pau, alegria i bona companyia.

Els homenatjats al costat dels seus companys.
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CONSELLERIA D’EDUCACIÓ VA INICIAR ELS TRÀMITS EL NOVEMBRE DE 2021 

La casa del poeta Francisco Brines, 
declarada Bé d’Interés Cultural

La casa de Francisco Brines, Premi Cervantes 2020. 

L ’Elca a Oliva, la que fou casa i 
refugi poètic de Francisco Bri-
nes ja és considerada Bé d’In-

terés Cultural en la seua categoria 
de Lloc històric», així ha informat 
l’alcaldessa d’Oliva Yolanda Balaguer 
després que la Portaveu del Consell i 
Vicepresidenta Aitana Mas anunciara 
l’acord pres pel Ple del Consell en la 
compareixença després de la reunió 
del 27 de gener.

L’Elca es tracta d’un lloc vinculat de 
manera indissoluble a l’obra del poeta 
d’Oliva Francisco Brines, Premi Cervan-
tes 2020. Aquest edifici tan emblemàtic 
és conegut històricament com la «casa 
Avargues» perquè va ser construïda per 
la família Avargues en el segle XVII. A la 
fi del XIX va ser propietat dels Trénor 
i finalment, a principis dels anys qua-
ranta, va ser adquirida per la família 
Brines. 

Per a la declaració de Bé d’Interés 
Cultural en la categoria de Lloc històric 
no sols s’ha tingut en compte el valor 
arquitectònic de l’edifici de l’Elca sinó 
també altres elements com el seu jardí, 
el llegat bibliogràfic del poeta, calculat 
en més de 15.000 exemplars adquirits 
en llibreries d’arreu del món i col·lec-
cions de revistes literàries i de poesia i 
la seua col·lecció pictòrica, amb pintu-
res, escultures, fotografies i altres ob-
jectes. Tanmateix la casa i el jardí tenen 
un pes important en l’obra del poeta, on 
a través dels seus versos es pot compro-
var la influència que ha tingut l’entorn 

de l’Elca en la creació artística de Fran-
cisco Brines.

Segons l’informe del Consell Valencià 
de la Cultura, «l’Elca no només pot ser 
considerat un bé cultural per la natura-

lesa de l’immoble, sinó que cal valorar 
el seu patrimoni natural i d’altres com 
l’intel·lectual, el material, simbòlic i 
també l’afectiu».

Per part del consistori, l’alcaldessa 

d’Oliva Yolanda Balaguer ha rebut la 
notícia amb satisfacció i ha valorat 
molt positivament la iniciativa que 
naix de la Fundació Francisco Brines. 
«A Oliva tenim molts motius per estar 

orgullosos i orgulloses del nostre pa-
trimoni arquitectònic, motor econò-
mic de la ciutat i part de la nostra 
essència com a poble, però avui en 
tenim un més. La declaració de l’Elca 
com a Bé d’Interés Cultural respon a 
la necessitat de protegir l’edifici i el 
seu entorn tal com ho va fer el mateix 
poeta, però també de valorar el seu 
significat cultural, històric, estètic i 
social» ha declarat l’alcaldessa. I afig 
que «L’Elca és molt més que un edi-
fici, és Brines i el seu llegat patrimo-
nial que és també el d’Oliva».

L’alcaldessa d’Oliva ha volgut assen-
yalar que aquest acte administratiu su-
posa un just reconeixement públic del 
valor de l’espai i de la tasca que desen-
volupa la  Fundació Francisco Brines 
per la divulgació, difusió i coneixement 
de l’obra del poeta i també una mos-
tra de gratitud del poble d’Oliva i de la 
Generalitat Valenciana cap a Francisco 
Brines.

La Conselleria d’Educació, Cultura 
i Esport va iniciar els tràmits per a 
declarar la casa Elca de Brimes Bé 
d’Interés Cultural el novembre de 
2021 i avui, la Vicepresidenta, Con-
sellera d’Igualtat i Polítiques Inclusi-
ves i Portaveu del Consell ha anunciat 
definitivament l’acord pres al Ple del 
Consell. El decret es publicarà en el 
Bolletí Oficial de l’Estat i entrarà en 
vigor l’endemà de la publicació en el 
Diari Oficial de la Generalitat Valen-
ciana. 

El regidor de Cultura, Música 
i Bibliotques, Julio Llorca, 
acompanyat de l’alcaldessa d’Oliva, 
Yolanda Balaguer, i la resta de la 
corporació present en la segona 
jornada de Fitur, assistiren a la 
presentació ‘Solucions intel·ligents. 
Per a la promoció del patrimoni 
històric i cultural d’Oliva’. Les 
actuacions desenvolupades al 
municipi per fer accessibles espais 
del patrimoni històric a persones 
amb diversitat funcional han sigut 
el focus d’atenció per a empreses 
interessades en la matèria.

MUSEU ETNOLÒGIC
El Museu Etnològic d’Oliva, la cuina 
de la Casa Maians i la reconstrucció 
digital en 3D del Palau de Centelles són 
els espais que avui ja són accessibles 
per a tothom mitjançant l’App o el web 
de l’Ajuntament. Aquestes actuacions 
innovadores, a més d’apropar a tota la 
ciutadania el seu patrimoni històric, 

han possibilitat configurar Oliva com 
una destinació turístic intel·ligent, 
aconseguir la Q de Qualitat als Museus 
d’Oliva i recentment, l’estatus de 
Municipi Turístic de Rellevància de la 
Comunitat Valenciana.

FERRAMENTES DIGITALS
“La incorporació de ferramentes 
digitals respon a la necessitat 
d’aproximar el nostre patrimoni 
històric i cultural a totes les persones 
d’una manera inclusiva i sostenible 
i millorar la seua accessibilitat amb 
l’ús de la tecnologia”. Ha declarat 
el regidor de Cultura Julio Llorca. 
“Les persones que visiten Oliva, o 
que s’interessen per la seua història, 
busquen a més d’un servei de qualitat, 
una experiència única. Hem aprofitat 
la nostra visita a Fitur per promocionar 
aquestes noves ferramentes que 
s’ofereixen a Oliva i que ens consolida 
com una destinació turística única i 
molt atractiva”.Promoció cultural d’Oliva a Fitur 2023. 

Oliva dona a conéixer el 
seu patrimoni històric 
i cultural en Fitur 
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La casa número 10 
del carrer Palau ja 
és de l’Ajuntament 
L ’Ajuntament d’Oliva adquireix 

una casa amb restes importants 
del Palau Comtal dels Centelles. 

La Regidoria de Cultura i Patrimoni 
Arquitectònic i Artístic, que dirigeix 
Julio Llorca, continua treballant per 
a recuperar el seu patrimoni històric 
amb la compra de l’immoble per 
25.000 euros, inclòs en l’àmbit BIC 
del Palau Comtal.

La casa 10 del carrer del Palau con-
té arcs, cobertes, pilars i murs de 
l’edifici senyorial i que, juntament 
amb les restes de l’habitatge veí, 
constitueixen el tram final nord de 
l’estructura del monument.

L’Ajuntament d’Oliva a través del 
Departament de Cultura i Patrimoni 
Arquitectònic i Artístic ha adquirit 
per 25.000 euros un habitatge que, 
segons els informes de taxació, està 
valorada en 74.000 euros. Aquesta in-
versió respon a la necessitat d’obtenir 
aquesta propietat, situada al número 
10 del carrer del Palau, en incloure 
elements de l’antic Palacio Condal 
d’Oliva, Bé d’Interés Cultural.

Amb el repte de recuperar a poc 
a poc el patrimoni històric d’Oliva, 
«l’Ajuntament va exercir el dret de 
tanteig i retracte a partir del moment 
en què el propietari va comunicar que 
posava a la venda l’immoble inclòs en 
l’àmbit del BIC del Palau Comtal» ha 
declarat Julio Llorca, cap del depar-
tament responsable. El regidor de 
Cultura i Patrimoni ha afegit que «no 
podíem deixar passar l’oportunitat 
d’adquirir la casa per tan baix preu». 
Amb dues cases també situades en el 
qual va ser l’edifici senyorial, espoliat 
i desmantellat a principis del segle, la 
seua venda excedia les possibilitats 
del consistori.

En l’aplicació del dret de tanteig i 
retracte al qual se sotmeten tots béns 

que es venen en l’àmbit dels BIC, 
l’ajuntament va haver d’esperar la 
resposta de la Generalitat i del Mi-
nisteri de Cultura que, d’acord amb 
la llei, tenen preferència en l’adqui-
sició pel mateix valor de venda. Totes 
dues administracions van desistir i, 
per tant, van deixar via lliure perquè 
l’ajuntament siga propietari de la 
casa. L’operació finalment es va for-
malitzar en el passat ple ordinari de 
desembre.

Segons l’informe dels tècnics, l’ha-
bitatge del carrer del Palau que ha 
adquirit l’Ajuntament d’Oliva conté 
arcs, cobertes, pilars i murs de l’antic 
edifici senyorial que encara es mante-
nen, malgrat haver sigut alterats. Jun-
tament amb les restes de l’habitatge 
veí, aquests elements constitueixen 
el tram final nord de l’estructura del 
monument i que, a principis del segle 
XX, l’espai encara era l’accés al ma-
teix Palau i a altres dependències de 
la seua circulació interna.

Per part seua, l’alcaldessa d’Oliva, 
Yolanda Balaguer, ha valorat l’opera-
ció, des de l’inici, molt positivament 
aquesta adquisició, «que constitueix 
un pas més en la recuperació del pa-
trimoni d’Oliva». «És la nostra res-
ponsabilitat i deure perquè és el lle-
gat dels nostres avantpassats, fruit de 
la nostra història, cultura i essència 
com a poble, font de coneixements i 
informació que ens mostra qui som i 
d’on venim. Ens permet conéixer-nos 
millor com a individus i com a socie-
tat, atorga identitat com a poble» ha 
declarat Balaguer.

Julio Llorca d’altra banda assenyala 
que «ara s’estudiarà com actuar so-
bre l’habitatge, però lògicament se-
guirem el ritme que el pressupost de 
l’Ajuntament d’Oliva permeta, amb el 
Pla Director de recuperació del Pa-

lau Comtal, que es prolongarà més 
temps».

APROVACIÓ PLENÀRIA
El ple de l’Ajuntament d’Oliva va 

aprovar, per via d’urgència, amb els 
únics vots del govern Compromís-PS-
PV-PSOE i l’absència de l’oposició 
adquirir mitjançant el dret de retracte 
la casa número 10 del Carrer Palau 
d’aquesta localitat de la Safor per un 
import de 25.000 euros sobre una ta-
xació dels tècnics d’un valor de l’im-
moble de 74.000 euros.

L’oposició va criticar que el govern 
municipal esperara a última hora per 
a presentar la proposta “sense els do-
cuments necessaris perquè nosaltres 
puguem valorar la proposta” i sense 
passar per una comissió informativa 
“en la qual poguérem parlar amb els 
tècnics sobre els dubtes legals que 
poguérem tindre sobre aquest tema” 
van assenyalar els portaveus de Pro-
jecte Oliva, Partit Popular i Ciutadans 
Yolanda Pastor, Salvador Llopis i Pepe 
Salazar respectivament.

Des del govern el regidor delegat de 
cultura Julio Llorca va assenyalar que 
“no hem pogut passar el tema per la 
comissió informativa perquè faltava 
un informe de la Generalitat Valen-
ciana que ens ha arribat a última ho-
ra i el dia 31 venç el termini perquè 
puguem comprar una casa que és 
important per la situació en la qual 
es troba i el valor patrimonial de les 
restes del Palau que conté”.

Al final també el tema va quedar su-
peditat al fet que tant la Generalitat 
Valenciana com el Govern d’Espanya 
rebutjaren el seu dret també a poder 
realitzar el retracte de l’operació pre-
vista pels propietaris de l’immoble i 
finalment l’edifici poguera ser adqui-
rit pel consistori oliver.

És una casa amb 
restes importants 
del Palau Comtal 
dels Centelles. 
La casa conté 
arcs, cobertes, 
pilars i murs de 
l’edifici senyorial 
i, juntament amb 
les restes de 
l’habitatge veí, 
constitueixen el 
tram final nord de 
l’estructura del 
monument
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MARINA MASCARELL, DIRECTORA DEL DANISH DANCE   THEATER

L’olivera Marina Mascarell és 
la nova directora del Danish 
Dance Theater, la companyia 

de dansa més important de Dina-
marca amb un contracte de cinc 
anys prorrogable fins a huit. Marina 
va haver d’eixir fora per treballar-se 
el seu pervenir, ha treballat amb 
la Nederlands Dans Theater i amb 
moltes companyies internacionals 
com a artista convidada, però és 
notícia perquè el mes vinent d’abril 
pren les rendes de la companyia més 
gran de dansa de Dinamarca, el Da-
nish Dance Theater. Entremig molts 
projectes.

– Se celebra el 50 aniversari 
de l’Òpera de Sidney, una 
de les més prestigioses del 
món, que dirigeix l’espanyol 
Rafael Bonachela i vas a 
treballar amb ell amb una 
coreografia homenatge a 
mitjans del mes de març... 
vas a fer-ho homenejant a 
Àngel González amb un dels 
seus poemes. Aquest mes de 
gener s’han complit quinze 
anys de la mort del poeta. 
Tres lustres de la desaparició 
d’aquest mestre de la paraula, 
de la veritat, la senzillesa i 
naturalitat. Vas haver d’anar-
te’n fora d’Espanya perquè 
no et senties identificada en 
cap projecte i buscar-te un 
lloc. I l’has trobat perquè 
ja eres molt reconeguda 
internacionalment. Però a 
més a més és molt bonic que 
gent com Rafael Bonachela et 

cride per a la Sidney Dance 
Company.
– Així és. Comença la creació 
aquests dies i s’estrenarà el pròxim 
dia 15 de març a l’Òpera de Sidney, 
encara que tindrem una preestrena 
abans.

– Tens alguna cosa pensada al 
respecte o aniràs veient com 
treballa la companyia sobre 
la marxa?
– No els conec personalment, 
encara que hem fet alguna sessió 
en línia, però porte ja molts mesos, 
concretament nou, amb un artista 
visual i el compositor, i amb la 
dissenyadora de vestuari i la idea 
està ja més o menys cuinada. Ara 
a traduir-la als cossos i esperar 
l’estrena.

–Marxares d’Espanya per 
trobar el teu llenguatge, en 
no sentir-te identificada ací... 
i és bo que el talent espanyol 
es conega fora ara a Sidney.
– Amb Rafael Bonachela feia 
anys  intentant aconseguir que 

anara a Sidney i entremig hem 
tingut la Covid-19 i al final ho 
hem aconseguit. Ens hem vist per 
primera vegada després de molts 
anys intentant aquest encontre. 
Rafael porta una companyia 
meravellosa, en una habitació 
espectacular. Em contava que ha 
crescut moltíssim la companyia, 
amb un pla educatiu gegant, i seran 
com cent treballadors. Rafael ha fet 
una gran tasca a Sidney.

– El pròxim 1 d’abril prens 
les regnes del Danish Dance 
Theater a Copenhague i és 
la companyia més important 
de Dinamarca. Has treballat 
amb moltes companyies 
internacionals a Holanda, 
Taiwan i diferents punts 
d’Europa, però no sé si 
coneixies aquesta companyia 
i que et vas a trobar. Si saps 
alguna cosa..
– El cert és que la companyia sí 
que la coneixia perquè tampoc 
hi ha tantíssimes companyies a 
Europa i al final saps en cada país 

Marina Mascarell pren les regnes del Danish Danse Theater el pròxim 1 d’abril.

“Vaig començar a plantejar-me 
la necessitat d’estar en una 
estructura. I la veritat, ha sorgit 
abans del que m’imaginava”

“M’agradaria 
que el Danish 
Dance Theater 
siga un motor 
de cohesió de 
Dinamarca”

el que hi ha més o menys, però no 
la coneixia personalment, perquè 
la companyia fa anys que no ha 
tingut molta visibilitat en l’àmbit 
internacional, i tampoc havia cridat 
la meua atenció. Però quan va eixir 
l’oferta de treball , em contactaren 
prou persones perquè mirara la 
mateixa perquè igual el meu perfil 
podia encaixar. Vaig llegir l’oferta 
i vaig pensar que la veritat que si, 
perquè no intentar-ho. I vaig entrar 
en el procés de dos mesos, que 
era una bogeria, i finalment m’han 
oferit la direcció.

– Què t’han demanat?. 

Imagine que coneixien la 
teua trajectòria o hauries de 
demostrar alguna cosa.
– Clar, vaig haver de presentar un 
projecte, una programació anual, 
les polítiques de treball. Has de 
desenvolupar moltíssims punts, 
que són essencials per dirigir una 
companyia. I han estat dos mesos, 
quatre o cinc entrevistes, inclosa 
una d’elles amb una psicòloga, que 
fa un perfil de la teua personalitat, 
i cada vegada havia d’anar 
presentant diferents projectes. Ha 
estat prou dur, la veritat.

– Diferents projectes que ja 
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havies fet o nous, amb elenc 
o llenguatge corporal?
– Projectes com la programació 
anual, la gent amb la qual 
treballaria, com treballaria, 
com organitzaria els horaris, 
on presentaria, que tipus de 
treballs faries, com presentaries 
les obres en l’àmbit nacional . 
Més com agent cultural, quins 
serien els meus projectes i les 
meues propostes artístiques per 
a la companyia. I a més jo soc 
coreògrafa, i les obres que jo 
duria amb mi a la companyia. Un 
treball de coreògrafa i d’agent 
cultural.

– És un pas endavant en 
la teua trajectòria, que 
començares com intèrpret 
, després com a coreògrafa 
i ara vas a dirigir una 
companyia internacional de 
prestigi. Alguna vegada t’has 
plantejat dirigir la Companyia 
Nacional de Dansa d’Espanya?
– Doncs el cert és que mai m’ho 
havia plantejat i tampoc m’havia 
plantejat mai dirigir una companyia 
en l’àmbit internacional. O siga, 
he tingut molt de treball com a 
coreògrafa i el darrer any vaig 
començar a sentir la necessitat 
d’estar emparada per una 

estructura, estava un poc cansada 
de viatjar tant. Ara estic dos mesos 
a Sidney, després a Suècia, dos 
mesos a Taiwan. Porte molts anys 
així, i tinc una filla. Vaig començar 
a plantejar-me la necessitat i 
que passaria si estiguera en una 
estructura. I la veritat, ha sorgit 
abans del que m’imaginava.

– Substituiràs a Pontus 
Lidberg, tampoc es coneixia 
massa a Espanya. Fa un any 
va estar als ‘Teatros del 
Canal’ fent una coreografia, 
però no sé si seguiràs la 
seua línia o seràs totalment 

rupturista...
– Jo diria que no seguiré la seua 
línia. Encara que hi haja algunes 
coses i propostes que Pontus ha 
fet i m’agradaria seguir. Però 
en general la línia de treball 
serà eixamplar molt més tots els 
projectes educatius. M’agradaria 
que la companyia es convertisca 
en un motor de cohesió per 
al país. Col·laborar amb altres 
camps, activar espais. Sobretot 
en un moment que es parla de 
posthumanisme, i m’agradaria 
que la Danish Dance Theater siga 
la responsable de mostrar que 
els cossos importen. Així que la 

companyia no sols representarà. 
Òbviament mostrarà treballs 
de forma més convencional, 
com coneixem a teatres i gires 
nacionals, però vull desenvolupar 
tota mena d’activitats i pràctiques 
al voltant dels processos creatius. 
I a més m’agradaria que la 
companyia fera obres per a públics 
específics o comunitats concretes. 
Siguen adolescents, gent jove, o 
una obra per a gent amb mobilitat 
reduïda, entre altres.

– Sempre has mostrat que 
és necessari que es done 
suport a talents des de les 
institucions. Ara tu dirigiràs 
una institució. Imagine que 
serà un dels teus pilars...
– Si totalment. Donar suport al 
nou talent és imprescindible, ja 
que és la companyia de dansa més 
important del país. Hem de poder 
crear espais perquè la gent es puga 
desenvolupar.

– Marina, teniu terminis. 
Comences en abril i has 
d’estrenar obra nova a finals 
d’any?..
– No per a la temporada que ve, 
perquè està tancada pel director 
anterior. Em queden uns forats, 
i va a ser un any de transició. 
Tinc més o menys carta blanca. 
No és una companyia com una 
maquinària imparable, mostrant 
programes a l’any i gires nacionals 
d’aquests, com la Nederlands 
Dans Theater. Tinc flexibilitat de 
moviment per poder crear el que 
siga necessari per a la companyia. 
No anem a súper-produir. La idea 
és fer poc i molt bo. En un moment 
en el qual es parla de sostenibilitat 
i de créixer, m’agradaria aportar 
processos creatius amplis, on 
crear tota mena de ramificacions 
al voltant dels processos, amb 
activitats, lectures, encontres...
-Estàs a Sidney del 15 al 16 de 
març i després agafes les rendes 
de la Danish Dance Theater. 
Què passa amb els teus treballs 
com a coreògrafa independent? 
Et vam veure fa poc al festival 
Dansa Valencia amb Orthopedica 
Corporatio que va ser un gran èxit 
de públic, i des de fa anys eres 
l’artista convidada del Mercat de 
les Flors de Barcelona. No sé si 
serà possible que et vegem més per 
ací Espanya...
-Ben cert és que sí que continuaré 
creant, però amb la companyia. 
Almenys els primers anys tenen 
exclusivitat. I després de dos anys 
puc començar a negociar amb 
l’equip executiu si puc eixir de la 
companyia a crear. Estic bastant 
contenta creant amb un grup. 
M’apeteix veure que passa quan 
estic més temps a un lloc. No tinc 
resposta tampoc. No sé si després 
de dos anys tindré la necessitat 
d’eixir a respirar. El meu darrer 
projecte serà amb El Greg de 
Barcelona enguany, el 15 de juliol 
estrenarem. Però jo somnie per 
tornar a casa.
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LA A.C. CENTELLES RIUSECH HA FET LA PETICIÓ

L’ACTUACIÓ DE REFORMA INTEGRAL ES DIVIDIRÀ EN DUES FASES

Arranquen les obres de remodelació 
del Passeig Gregori Maians

Demanen que la Casa del 
Calapatar siga Bé de Rellevància

Amb la publicació del llibre L’es-
plendor d’Oliva, de l’historia-
dor Abel Soler,s’ha pogut saber 

d’una construcció del segle XVI relacio-
nada amb la casa comtal dels Centelles. 
En parlem de la Casa del Calapatar, un 
edifici singular situat a frec de la séquia 
del Vedat i del qual només resten uns 
pocs murs en estat ruïnós. El topònim 
séquia del Vedat —com actualment 
es coneix el riu Calapatar dels docu-
ments antics— revela l’existència d’un 
terreny llavors «vedat» als nobles, on 
gaudien els jorns dedicats al lleure. Ve-
gem la descripció que fa Soler sobre la 
Casa i l’entorn en el referit llibre: [...] 
Un construcció molt poc coneguda, 
i en certa manera fortificada també, 
del temps daurat dels Centelles, és la 
Casa del Calapatar (segles XVI?-XVII).                                  
Els murs d’aquesta construcció, que fou 
refugi marjalenc, lloc d’esbarjo i base 
d’operacions cinegètiques dels comtes 
d’Oliva, resisteixen en el més absolut 
oblit; per part d’administracions mu-
nicipals i oficines tècniques, si més no.

Es pot visitar, devorada per la vegeta-
ció, a la riba esquerra del riu del Vedat. 
En efecte, ací estigué el vedat de caça i 

Projecte de remodelació del passeig Gregori Maians. 

O liva inicia les obres del Passeig 
Gregori Maians amb una in-
versió de més d’un milió dos-

cents mil euros i que donarà solucions 
als problemes de pluvials de la zona. 
Aquesta actuació de reforma integral 
del passeig es dividirà en dues fases, la 
primera de la qual arrancarà a l’inici 
de febrer i el seu àmbit d’actuació com-
prendrà des del Carrer Isaac Albeniz 
fins al Carrer Monges Clarisses. El ter-
mini d’execució de les obres és de huit 
mesos i tindrà una àrea de treball de 
6.689’39 m²

D’aquesta manera la ciutat d’Oliva con-
tinua la seua transformació. La reforma 
del Passeig Gregori Maians, un dels pro-
jectes més ambiciosos de les regidories 
de Parcs i Jardins i de Planejament Ur-
banístic que encapçalen la vicealcaldessa 
Ana Morell i el regidor Miguel Monzonís, 
respectivament, ja ha iniciat el camí cap 
a la seua conversió en una de les zones 
més revitalitzades de la ciutat d’Oliva.

Amb la signatura de l’acta de replan-
teig que va tindre lloc a finals de gener, 
en la mateixa ubicació on s’iniciaran 
les obres i amb la presència de totes 
les parts implicades: els responsables 
de l’empresa adjudicatària, els tècnics 
municipals responsables de l’obra i de la 
seua execució i els representants polítics 
de l’Ajuntament d’Oliva, es va procedir a 
l’acte protocol·lari.

Estat actual de la Casa Calapatar. 

Amb aquesta signatura s’ha iniciat un 
procés d’execució de les obres que te-
nen una duració prevista d’uns 8 mesos. 
Aquest període de temps es mantindrà 
la major mobilitat i accessibilitat per 
als comerços de la zona als quals ja ha 
informat la pròpia vicealcaldessa, amb 
una visita que va realitzar ahir mateix 
per a mantindre el contacte amb aquests 
negocis i poder saber de primera mà les 
seues necessitats en cas que sorgeixen 

durant l’actuació. 
A més de la revitalització d’aquesta 

part de la ciutat, amb una clara aposta 
per la dinamització de l’activitat comer-
cial, amb la reforma integral del passeig 
Gregori Maians, se solucionaran també 
els problemes d’inundabilitat per les ai-
gües pluvials. L’actuació contempla, de 
manera global i en el conjunt de les dues 
fases, una solució definitiva per a cana-
litzar en tres punts del seu vial l’aigua 

provinent de les precipitacions abun-
dants i en alguns casos torrencials que 
solen succeir en aquesta part del litoral 
mediterrani. Aquestes millores en el pla 
de la inundabilitat tindran com a princi-
pal objectiu, corregir, amb un pendent 
construït amb suficient desnivell, el 
col·lapse d’aigües en diversos punts ne-
gres d’aquest passeig. Principalment, el 
que té a les fonts i en l’Avinguda Loygorri 
com a protagonistes en els temporals de 

pluja que assolen any rere any Oliva. 
La vicealcaldessa i regidora de Parcs 

i Jardins, va destacar després de la sig-
natura que “amb aquesta obra volem 
que Oliva prolongue el seu meravellós 
passeig central i convertir-lo en una 
magnífica zona comercial, on la gent 
puga gaudir de la seua amplitud, des-
pertant l’interés d’emprenedors que-
quieran crear els seus negocis en una 
de les millors zones de la ciutat. I per 
descomptat, donar solució a una de les 
reivindicacions històriques que no és 
una altra que eliminar les acumulacions 
d’aigua en l’encreuament entre el Pas-
seig i l’Avinguda Loygorri”, va explicar 
Ana Morell. Per part seua, el regidor 
de Planejament Urbanístic va posar en 
valor aquesta reforma “tan necessària 
per a convertir el passeig en un verta-
der passeig per a les persones, un lloc 
de pas freqüent per a centenars de via-
nants diàriament, però al qual li falta-
va un tram per a convertir en zona de 
vianants completament i una humanit-
zació vertadera, amb espais verds més 
amplis. I com no, una reducció total 
de la inundabilitat gràcies a la recollida 
d’aigües pluvials que es contempla en el 
projecte a executar en aquesta obra que 
començarà en pocs dies. Estem d’enho-
rabona a Oliva amb aquesta ambiciosa 
reforma que hem pogut portar avant”, 
va manifestar Miguel Monzonís.

de pesca dels senyors d’Oliva i Rebo-
llet durant segles [...]. Hi trobareu les 
restes dels murs perimetrals, de grossa 
tàpia (60 m de gruix), d’un casalot de 
planta rectangular (8 x 15 vares va-
lencianes; 7,3 x 13,6 m, i una alçada 
màxima de la façana de 7 vares o 6,3 
m), amb l’eix longitudinal del rectangle 
orientat de sud-oest a nord-est. La por-
ta està centrada en la façana sud-oest. 
És un gran arc de mig punt, fet de ra-

jola, ample de llum i elevat. L’amplitud 
permetria que el comte i els seus criats 
o convidats a caçar, accediren al refugi 
a cavall i descavalcaren dins, en cas de 
necessitat; o, també, entrar-hi fàcilment 
la barca de pescar. A Associació Cul-
tural Centelles i Riusech – info@cen-
tellesoliva.es 2 l’interior hi hauria una 
llar, menjador, lliteres, cavallerissa, 
pallissa, etc., és a dir, l’imprescindible 
per a la funció de refugi eventual que 
acomplia la casa.

Per les marques dels murs, s’ob-
serva que hi havia dos nivells o dues 
plantes a l’interior, articulades per un 
forjat de bigues i revoltons [...]. Sols 
una excavació arqueològica del solar 
determinaria si la casa, que sembla 
a primera vista coetània de l’Enginy i 
de la reforma renaixentista del Palau 
(obres de Serafí de Centelles, ca. 1500-
1512), conté restes estructurals o cerà-
miques que manifesten una ocupació 
medieval. És probable que sí, perquè, 
en la primavera del 1339, el senyor de 
Rebollet, Francesc Carròs, convidà el 
rei Pere Cerimoniós i altres nobles a 
caçar aviram i senglars al seu vedat de 
la marjal [...].

El Consell de la Generalitat Valenciana ha aprovat la declaració 
d’emergència per a contractar les obres de demolició de l’antiga 
seu de la Cambra Local Agrària d’Oliva. Actualment, la Generalitat 
Valenciana és propietària de l’immoble situat a la carretera del 
Convent, el qual està desocupat i presenta un estat de ruïna avançat.
El juliol passat de 2022, després de diverses converses i gestions 
conjuntes, l’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Balaguer, va convidar a la 
directora general del Sector Públic i Patrimonial, Isabel Castelló, 
a reunir-se i comprovar en primera persona l’estat de ruïna de 
l’edifici. En aquesta visita, la directora general es va comprometre 
a actuar d’urgència i de forma mediada amb l’Ajuntament d’Oliva 
per a resoldre la situació, bé declarant la seua demolició o fer una 
rehabilitació integral.
Segons l’informe emés pels tècnics, “els danys patits per l’edificació 
afecten de manera greu a la seua estabilitat, seguretat i estanquitat 
per la qual cosa es considera que la situació actual revist greu perill 
perquè en qualsevol moment es pot produir el col·lapse de l’estructura 
i, per tant, suposar un perill important per a les persones”. L’antiga 
Cambra Agrària Local es va declarar legalment en situació de ruïna el 
passat 18 de novembre de 2022.
L’alcaldessa d’Oliva ha declarat que “tenint en compte la impossibilitat 
d’accés a unes mínimes condicions de seguretat i el cost de les 
reparacions necessàries per a retornar l’estabilitat en l’edifici, resulta 
necessari procedir a la demolició”. “Hem treballat de valent i braç a 
braç amb les administracions pertinents perquè van resoldre aquesta 
situació, que és una demanda recurrent i de cabdal importància tant 
per al patrimoni de la nostra ciutat com per als veïns i veïnes i la seua 
seguretat i benestar”.
En tractar-se d’una actuació d’emergència, el contracte de l’obra 
de demolició de la Cambra Agrària ja està aprovat i en fase de 
contractació a una empresa d’Oliva.

El Consell aprova 
l’enderrocament de l’antiga 
Cambra Agraria
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José Germán Salazar será el 
candidat del PP a l’alcaldía 

José Germán Salazar és el candidat 
proposat pel comité electoral del Par-
tit Popular d’Oliva per a encapçalar la 
llista a les pròximes eleccions generals 
del mes de maig. És fill de l’actual regi-
dor de Ciutadans i fundador de Projecte 
Oliva, Pepe Salazar. Després de la seua 
ratificació de la provincial del PP només 
queda el tràmit del seu nomenament pel 
Comité Regional, que sol ratificar el ma-
teix que el provincial. A més d’aquesta 
forma el Partit Popular ratifica el que 
era un rumor i és que l’actual portaveu 
municipal i regidor durant els últims 
anys Salvador Llopis ha sigut defenes-
trat pels seus perquè no repetisca en el 
càrrec.

Germán Salazar, candidat del PP, amb Feijoo.

El candidat dels populars olivenses 
va ser militant de Ciutadans i membre 
de la comarcal d’aquesta formació po-
lítica, seguint els passos del seu pare 
Pepe Salazar, i no havia participat pràc-
ticament en la política olivense, per la 
qual cosa seria la primera vegada a 
presentar-se a uns comicis en la seua 
localitat natal. Es desconeix encara les 
persones que ho acompanyaran en la 
candidatura encara que s’apunta al fet 
que el número dos serà una persona 
de la seua confiança nou en la política 
local i darrere anirà un pes pesant de la 
vella guàrdia del partit.

J. Germán Salazar, natural d’Oliva, 
vivia fins ara a València, és llicenciat 

en Dret per la Universitat de València, 
Màster en Direcció en Comerç Interna-
cional per ESIC, va estudiar anglés de 
negocis a Londres, i a més de ser em-
prenedor, entre altres assoliments, va 
ser membre del claustre de la Universi-
tat de València en 2012, membre de la 
comissió d’Estatuts de la UV, membre 
de la comissió de cultura de la Facultat 
de Dret de la UV i va aconseguir aconse-
guir el premi nacional al millor orador 
en el primer torneig de debats nacional 
de la Universitat Politècnica de València 
en representació de la UV.

Ha escrit multitud d’articles en 
premsa i treballat i col·laborat en un 
gran nombre de ràdios i televisions. 

La ciutat d’Oliva continua el seu procés de remodelació, millora i 
manteniment dels espais públics en diferents àrees del municipi. En 
aquest cas, des de l’àrea de Joventut que encapçala la regidora Anna 
Mena, s’ha iniciat des del passat 4 de gener, la reforma integral del 
Casal Jove i de la plaça on s’ubica per tal d’adaptar-la a les necessitats 
dels col·lectius, associacions i joves d’Oliva.
Aquesta reforma que té un pressupost de 15.000 � i un període 
d’execució de les obres d’uns 2 mesos, té dos fases: una dins 
del propi Casal amb la construcció de mobiliari per a millorar 
l’emmagatzematge dels materials que s’utilitzen en les activitats que allí 
es realitzen. Aquesta millora de la distribució del material, afavorirà 
clarament, la sonorització i acústica del lloc, una de les millores 
contemplades en el projecte.
Per altra banda, en una segona fase, en la que es troba ara mateix 
l’obra, es la que contempla la reforma de l’exterior del Casal Jove i 
de la plaça. Aquesta actuació contempla la reforma de la plaça amb 
l’eliminació de jardineres d’obra, reparació de tota la façana de 
l’oficina de Joventut i pintada exterior, així com una neteja integral de 
tot l’entorn d’aquesta via pública.
 Segons la regidora, “aquesta obra ens ajudarà a convertir el Casal 
Jove i tota la plaça en un lloc més obert a la ciutadania i la joventut 
del nostre poble. Ja hem fet algunes activitats abans de la reforma 
per donar a conèixer aquest punt de la ciutat. Hem fet el Mural 
d’”Invencibles” per al 8 de març, amb una temàtica i perspectiva jove. 
Hem fet concerts i actuacions en directe. Anem a continuar treballant 
per potenciar aquest espai i recuperar-los per a la nostra gent jove. 
Convertir aquesta plaça i el seu Casal en punt de trobada sa, amable i 
on poder compartir bons moments en un espai diàfan, obert i sense 
barreres”, ha declarat Anna Mena.

ÉS L’ACTUAL ALCALDES D’OLIVA

Yolanda Balaguer encapçalarà 
la llista electoral de Compromís

 Yolanda Balaguer, actual alcaldessa i 
regidora de Comerç, Consum i Mercats 
i Seguretat Ciutadana en l’Ajuntament 
d’Oliva, es postula com a cap de llista 
de Compromís Oliva per a les pròxi-
mes eleccions municipals de maig. 
Balaguer, acompanyada pel diputat del 
Congrés i candidat a la presidència de 
la Generalitat Valenciana Joan Baldoví, 
ho va anunciar públicament després 
que l’assamblea local la ratificara per 
unanimitat.

L’actual alcaldessa d’Oliva ha decla-
rat que “després del vot favorable de 
la militància de Compromís Oliva a la 
que estic molt agraïda, estic prepa-
rada per afrontar aquest repte. En el 
seu dia ja el vaig assumir de bon grat 
i que ara, m’agradaria liderar el pro-
jecte de Compromís per a l’Oliva del 
futur i del present”. “Ara el meu partit 
i jo treballarem de valent per confec-
cionar una llista que genere il·lusió, 
amb persones decidides i disposades 
a treballar, com ho hem fet sempre, 
per un projecte comú que és Oliva” 
ha afegit.

Yolanda Balaguer va aplegar a l’alcal-
dia d’Oliva el passat octubre de 2021 
quan el seu company de partit David 
González va renunciar com a primer 
edil de la ciutat per ocupar la Direcció 
de l’Institut Valencià d’Estadística. Des 
d’aleshores, Balaguer lidera el govern 
d’Oliva i dirigeix el departament de Co-
merç, Mercats i Consum i ara, després 
que l’assamblea local votara a favor de 
la seua candidatura, pretén liderar el 
futur govern de la ciutat «de forma ín-
tegra, positiva i cordialment per donar 
resposta als reptes eco-socials que hi 
han per davant» ha declarat l’alcaldes-
sa d’Oliva.

Juntament amb els altres regidors i 
regidores de l’equip de govern, Bala-
guer ha estat treballant durant aquest 
període per donar solució i resposta a 
molts problemes estructurals que pa-
teix Oliva des de fa anys, i millorar la 

Yolanda Balaguer, en el centre, al costat de Joan Baldoví, candidat a la 
presidència de la Generalitat.

gestió municipal en totes les àrees.
“El meu equip i jo hem treballat 

al llarg de tota aquesta la legislatu-
ra, sent jo regidora i després alcal-
dessa, desenvolupant projectes molt 
ambiciosos que han fet que Oliva 
cresca en tots els sentits. Cal fer tam-
bé autocrística i sabem que en tenim 
molts pendents i d’altres en camí, per 
aquesta raó m’he postulat com alcal-
dable, per continuar amb aquest full 
de ruta polítiques valentes que posen 
el benestar de les persones i de la 
nostra ciutat en el centre” ha declarat 
Balaguer.

Al llarg de les pròximes setmanes, 
la comissió de llistes de Compromís 
per Oliva continuarà treballant per 
conformar la candidatura sencera de 
persones, així com el programa elec-
toral amb què concorrerà a pròximes 
les eleccions municipals, els quals do-
narà a conéixer públicament en el seu 
moment.

BAGATGE PROFESSIONAL I 
POLÍTIC

54 anys. Alcaldessa d’Oliva en l’ac-
tualitat. Veïna del Raval-Gerreria. 
Tècnica en Relacions Públiques, es-
pecialitat administratiu-comercial. 
Abans d’aquesta legislatura, professio-
nalment ha exercit al llarg de 10 anys 
com a administrativa en una empresa 
d’energies renovables, 3 anys d’admi-
nistrativa en l’Ajuntament d’Oliva, 3 
anys en l’oficina d’atenció ciutadana 
en l’Ajuntament d’Oxford, i en agèn-
cies de viatges. Abans d’iniciar la seua 
activitat política ha estat molt implica-
da en diverses associacions de la ciu-
tat de l’àmbit veïnal i esportiu. 

Yolanda Balaguer és una persona 
amb un tarannà dialogant i amb un clar 
perfil de gestió, amb valors democrà-
tics, que ha adquirit molta experiència 
i ha crescut políticament al llarg de la 
present legislatura, i amb capacitat de 
liderar el futur govern de la ciutat. 

Després de publicar la seua primera 
novel·la sota el títol Codigo Once: la 
conjura contra la llbertad, va seguir 
amb una altra, X: Control Mental, 
segona part de les aventures del pe-
riodista Tan Archer. Actualment està 
ultimant també un llibre sobre José 

Joaquín Martínez, el primer espanyol 
que va eixir del corredor de la mort 
als Estats Units després d’estar acusat 
d’un crim que no havia comés mai. 
Ara resideix a València i és un pare de 
família nombrosa que lluita contra la 
pena capital.

S’inicien les obres de 
remodelació del Casal 
Jove i el seu entorn



MIG ANYOLIVA, febrer 202312

La Filà Tuàreg guanya per segon any 
consecutiu el concurs de Putxeros
El putxero de la filà Tuàreg va re-

petir per segon any consecutiu, 
el màxim guardó del tradicio-

nal Concurs de Putxeros del Mig Any 
de Moros i Cristians d’Oliva, celebrat 
dissabte 10 de febrer, a la Plaça Joan 
Baptista Escrivà. El seu cuiner, Lluís 
Gregori, capità moro d’Oliva 2017 
va rebre el premi de mans de l’alcal-
dessa d’Oliva Yolanda Balaguer i amb 
diversos membres de la filà que pre-
sideix Gloria Escrivà.
Gregori va assenyalar a El Nostre 
Oliva que “estic molt content. 
L’única olla que ha començat a 
coure’s a la mateixa hora que la 
meua era el de la filà Mosqueters 
a les 07,30 h, però la diferència 
de caldo ha sigut el que ha fet 
que guanyàrem. Li he posat molts 
ossos per a fer un bon caldo, 
perquè és el que li dona el sabor. 
Tenia una garreta per a fer la 
presentació. He fet una olla per a 
20 persones amb 50 pilotes fetes 
a mà pel carnisser. Porte dos 
anys comprant la carn en Ramón 
Costa en el Mercat Municipal, i 
dos anys guanyant el concurs. 
Li done les gràcies. La verdura 

era del Tramussero, excepte les 
“penques” i el “napicol” de l’hort 
de mon pare. Porte deu anys fent 
l’olla de la Filà Tuàreg i només 
l’hem guanyat els dos últims”.
El segon premi i a més premi de 
presentació del tradicional plat, 
va anar a parar a l’olla de la filà 
Almoràvits, que van treballar molt 
en la cocció del seu guisat, i va 
ser realitzat per diversos membres 
de la filà. Cal destacar les 60 
pilotes que li van posar en aquesta 
ocasió al plat.
Les onze filades festeres van 
rivalitzar pel millor guisat d’olla 
valenciana en un concurs que any 
rere any millora les expectatives. 
En el jurat van estar representants 
polítics, càrrecs festers i també 
membres d’associacions locals 
convidats per la Federació de 
Moros i Cristians que presideix 
Óscar Prieto. El conformaren 
Yolanda Balaguer (alcaldessa), 
Yolanda Navarro (regidora de 
Festes), Kino Calafat (regidor 
de Turisme), Ana Morell 
(Vicealcaldessa), Celestino 
Mullor (Cap Policia Local), Mapi 

MIG ANY DE MOROS I CRISTIANS D’OLIVA 

Gran ambient de la Plaça Joan Baptista Escrivà.

Els Tuareg celebren la victòria en el concurs de Putxeros.
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La Filà Tuàreg guanya per segon any 
consecutiu el concurs de Putxeros

MIG ANY DE MOROS I CRISTIANS D’OLIVA 

El putxero dels Almoràvits.

Barreres (presidenta Gastroliva), 
Fanny Sanchis (presidenta ACCO), 
Lorenzo Jordà (Restaurant El 
Pelut), Juan Carlos Morera 
(president AAMO), Ramona Pérez 
(presidenta Federació de Falles), 
Xelo Barreres (Junta Central de 
Setmana Santa), Enrique Orquín 
(Capità Cristià), Pablo Orquín 
(Ambaixador Cristià), Jesús 
Camarena (Capità Moro) i Pascual 
Mollà (Ambaixador Moro).
Al matí havia tingut lloc la 
tradicional diana pels carrers del 
Raval i Vila, enguany sense pólvora, 
en decidir els festers no jugar-li-la 
a causa del mal temps de tota la 
setmana i que en cas de no poder 
disparar el cost de desfer-se de la 
mateixa era molt important, amb el 
que es va fer només una cercavila 
amb la banda de l’Associació 
Artístic Musical d’Oliva amb música 
de pasdobles dianeros, com és 
tradicional fins al bar El Pelut en el 
barri del Pinet i després retorn fins 
a la Plaça Joan Baptista Escrivà on 
van donar principi els esmorzars en 
les diferents carpes festeres.
Després del concurs algunes filades 
estaven en la carpa situada en el 
Parc de l’Estació per al menjar 
de germanor, mentre que alguna 
altra va apostar per la seua cábila 
i altres per autobusos per a anar 
a un restaurant de la comarca. Cal 
destacar la presència en tots els 
actes dels capitans i ambaixadors 
del 2023, Enrique Orquín i Pablo 
Orquín de la Filà Pirates i Jesús 
Camarena i Pasqual Mollà de la Filà 
Mudèjar. El putxero del primer premi.

Membres de la filà Tuareg. 

Capitans i ambaixadors de les festes de 2023. 

Contrabandistes i Jaume I durant l’elaboració dels putxeros. 

El putxero del segon premi i millor presentació. 
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Pirates i Mudèjars presenten els 
Capitans i Ambaixadors de les Festes
El dissabte 4 de febrer de 2023, el Centre Po-

livalent d’Oliva es va vestir de gala per ce-
lebrar l’acte que obri les celebracions del 

Mig Any dels Moros i Cristians d’Oliva, el Nome-
nament de càrrecs. Més de 400 festers assistiren 
per acompanyar als qui seran els nous capitans i 
ambaixadors de la festa. La banda de l’Associació 
Artístic-Musical d’Oliva (AAMO), va interpretar, en 
viu, les marxes i pasdobles que acompanyarien els 
càrrecs fins a l’escenari.

A les 19:30 h, Toni Alemany, que va fer de pre-
sentador de l’acte, demanava la presència a l’es-
cenari d’Óscar Prieto Ramos, president de la Fe-
deració de Moros i Cristians d’Oliva (FMiCO), per 
rebre a Rosanna Lloret i Cristina Ureña, capitana i 
ambaixadora cristiana de 2022, i a Susana Ferrer 
i Manolo Aracil, capitana i ambaixador moro de 
2022, i Guillem Martínez, abanderat FMiCO 2022. 
El públic els va aplaudir amb un agraïment sincer 
pel gran esforç que van fer per mantenir l’entusias-
me durant la pandèmia i tornar la festa al carrer 
amb les Entrades de 2022 que foren un èxit en la 
seua posada en escena i en participació de públic 
assistent.

El primer càrrec de 2023 en pujar a l’escena-
ri fou el xiquet Arnau Pérez Gisbert (2009), 
membre de la Filà Pirates, i que enguany tindrà 
l’honor de ser l’abanderat de la Federació de Mo-
ros i Cristians d’Oliva. Va rebre el diploma de mans 
de Guillem Martínez, simbolitzant així el traspàs 
del càrrec que, segons va dir el president de la 
FMiCO, és un dels més importants de la festa, per-
què obri tots els actes i representa a tots els festers 
i festeres.

Després fou el torn de l’ambaixador cristià 
de 2023, Pablo Orquín Pons (1991), escortat 
per la seua esquadra, que va alçar els sabres pira-
tes en l’alt per rebre l’ambaixador en els màxims 

L’Ambaixador cristià, Pablo Orquín. L’Ambaixador moro, Pasqual Mollà.

La convocatoria fue aprovechada para una sesión de trabajo con Primers Trons. 

El capità cristià, Enrique Orquín. 

Els valors de la família i l’amistat 
estigueren molt presents als parlaments 
dels quatre càrrecs, que no van voler 
oblidar l’esforç que la seua gent i les 
filades fan per fer realitat el seu somni

honors. Al seu parlament, Orquín va fer menció 
al sentiment d’unió i germanor que tots els joves 
que han crescut dins la festa experimenten: “Són 
sentiments que brollen al primer cop del bombo 
suspés com si es tractara del teu propi cor i que 
et fan marxar i començar a desfilar.”. Es va referir 
molt especialment a la colla de trabuquers de la 
seua filà Pirates: “De tots és sabut que la pólvo-
ra corre per la meua sang roja i blanca, i de quan 
esperava el somni de càrrec hui fet realitat. Des 
que vaig començar a disparar en festes i més avant 
convertint-me en el primer tro de la Filà Pirates 
que va començar a créixer dins de mi la necessitat 
d’agermanar-me en els meus companys més puri-
tans i que més representen la recreació històrica 
que interpretem, els “trabuquers” (trabucaires). 
Va ser en eixe moment, quan, acollit per la ger-
manor festera, s´inicià la meua sensació de voler 
encapçalar, al costat del meu Capità, el bàndol cris-
tià i de formar part de la història de les festes de 
Moros i Cristians d´Oliva.”. Evidentment, es va refe-
rir emocionat a son pare, que és per a ell referent 
personal i professional i que compartirà amb ell 
l’experiència del càrrec. Va acabar la seua inter-
venció citant un poema de Vicent Andrés Estellés 
per arengar les tropes a la batalla en la mar.

Pascual Molla Martínez (1973), fou el se-
güent en fer la seua entrada triomfal com am-
baixador moro 2023. Els Mudèjars, la seua filà, 
l’arroparen amb una explosió d’alegria i confetis. 
Pascual, es va referir emocionat al seu amic i ca-
pità, Jesús, a qui agraeix poder compartir aquesta 
experiència: “És un honor i una satisfacció poder 
compartir al teu costat aquesta capitania represen-
tant a la nostra comparsa i a la festa dels Moros i 
Cristians d’Oliva. Es va dirigir a la seua filà Mudè-
jars per dir-los que “vos farem sentir orgullosos, 
se que sense vosaltres açò no podria ser realitat, i 
no us defraudarem”. És clar, també va voler tindre 
unes paraules per a les seues filles i la seua esposa 
“gràcies per estar ací, gràcies per la vostra ajuda, 
sempre”.

Amb els ambaixadors esperant a l’escenari, aple-
gava el moment dels capitans de 2023, i era el torn 
d’Enrique Orquín Morell (1961), capità cris-
tià 2023, qui va dir emocionat, que aquesta capita-
nia és una il·lusió compartida, un projecte familiar: 
“Com creieu que en sent coma pirata? I com a pare? 
Vos dic que desvanit, il·lusionat, satisfet, orgullós i 
amb molta responsabilitat, i espere estar a l’altura 
del que les meues tropes cristianes es mereixen”. 
Orquín va posar en el centre el gran paper central 

que tenen els seus fills en aquesta capitania, essent 
Pablo, l’ambaixador, el principal impulsor “des del 
primer moment vas tindre clar el que volies, ens 
has contagiat a tota casa i a tots de la teua il·lusió i 
alegria”, i a Alba, la seua filla “sempre ahí, posant 
ordre, centrant-nos i estimulant-nos a tos a treba-
llar per la festa i els pirates, protagonista en totes 
les decisions i sobre tot protagonista en el meu 
cor.”. També va tindre paraules d’agraïment per 
a la seua esquadra Abelardos, els seus amics que 
sempre l’hi han donat suport en tot.

L’últim en fer la seua entrada fou Jesús Cama-
rena Bolo (1970), capità Moro 2023. Va co-
mençar el seu parlament mostrant com d’orgullós 
es sent de capitanejar les tropes mores i agraït a 
la seua Comparsa Mudèjars per haver pensat en 
ell per al càrrec i va recordar els grans capitans 
que els Mudèjars han donat a la festa olivera. Di-
rigint-se als càrrecs cristians, els va donar l’enho-
rabona i assegurant que “junts gaudirem aquestes 
grans festes i capitanies i intentarem que Oliva se 
senta feliç i desvanida”. Camarena es va mostrar 
molt autèntic i simpàtic, arrancant molts somriu-
res als assistents. El moment més intens del seu 
parlament fou quan va recordar sa mare i va agrair 
a son pare i al seu germà, i a la seua esposa i filles 
“per estar en tot moment al meu costat”.

Va tancar el torn d’intervencions Óscar Prie-
to Ramos, president FMiCO, qui va començar 
fent una salutació i agraïment “als Festers d’Honor, 
que són un referent per a nosaltres”. Després de la 
seua reelecció, aquest era el primer acte de l’ac-
tual junta de govern, i va agrair al col·lectiu fester 
que confiara de nou en ell i la seua junta de go-
vern, formada per “un grup de gent jove, dinàmic 
i amb ganes de fer Festa, en majúscules”. I afegia: 
“Si a una filada li va bé, la festa creix, i eixe és 
l’objectiu pel qual treballem dia a dia”.

El capità moro, Jesús Camarena.
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LA JORNADA PRETÉN FOMENTAR LA TOLERÀNCIA, L’ENTENIMENT I EL RESPECTE MUTU ENTRE PERSONES

Els centres educatius celebren el 
Dia de la Pau i la No-violència 
Amb aquesta jornada , celebrada 

el passat dia 30 de gener, es pre-
tén fomentar en les institucions 

educatives valors i accions orientades 
a promoure la Pau i la No-violència. La 
regidora d’Educació, la vicealcaldessa 
d’Oliva, Ana Morell va inaugurar un nou 
Mural al Col·legi El Rebollet

ACTIVITATS
 La ciutat d’Oliva i els seus centres 

educatius han organitzat activitats per 
celebrar el Dia Escolar de la Pau i la 
No-violència. Aquesta jornada que pre-
tén fomentar la tolerància, l’enteniment 
i el respecte mutu entre persones de 
diferent procedència i maneres de pen-
sament.

 La regidora d’Educació i vicealcal-
dessa d’Oliva, Ana Morell, va estat con-
vidada pel Col·legi El Rebollet on va in-
augurar un nou mural dedicat a la pau, 
el respecte a les llengües, a la infància i 
a jugar lliures. En l’acte d’inauguració 
va participar l’alumnat del centre que 
va contribuïr amb els seus dibuixos per 
a fer l’esbós que finalment es va pintar 
al mur exterior del col·legi. També van 
estar presents els responsables de l’As-
sociació VIVART que van ser els realit-

zadors d’aquesta obra, conjuntament 
amb els xiquets i xiquetes del centre. 
I els van acompanyar l’equip directiu i 
membres del consell rector del centre.

 L’edil d’Educació va manifestar que 
“hui és un dia molt especial per a totes 

les persones que estem implicades en 
l’educació, bé siga com a pares, mares, 
docents, professorat o com alumnat. 
Hui, celebrem el dia Escolar de la Pau 
i de la No-violència. Un dia que hem 
d’exaltar, manifestar amb orgull i de-

fensar com a poble i societat. Només 
un poble en pau pot permetre’s seguir 
endavant en conjunt, com a col·lectiu 
i progressant en la mesura de la seua 
capacitat.Gràcies al Col·legi El Rebollet 
per convidar-me a la inauguració del 

seu nou mural sobre la Pau. Ha que-
dat realment espectacular!.I gràcies a 
tots els centres educatius que han or-
ganitzat activitats per celebrar aquest 
dia tan important.” Ha conclòs Ana 
Morell.

Visita al Cinema Olimpia per visualitzar una entrega de Harry Potter, a càrrec d’alumnes del CEIP Santa Ana.
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ALUMNES 3ER ESO IES GREGORI MAIANIES GREGORI MAIANS

TAMBÉ ALTRES ZONES CASTIGADES PER L’INCENDI DE 2020

L’Escola d’Adults Serafí de Centelles 
repobla d’arbres el Castell de S. Anna

Ponència de Medi Ambient per 
als alumnes de tercer d’ESO

Els alumnes de 3r d’ESO de l’IES Gre-
gori Maians d’Oliva, van poder gaudir 
en la jornada del 26 de gener d’una 
ponència sobre medi ambient, el dia en 
que es commemorava el Dia Mundial 
de l’Educació ambiental arreu del món. 

 Aquesta xerrada, a càrrec de Ana Vi-
cedo va comptar amb la participació i 
presència de la regidora de Medi Am-
bient de l’Ajuntament d’Oliva, Maria Jo-
sep Llorenç i amb el director del Centre 
Educatiu, Joan Escrivà. 

 Aquesta jornada de reflexió està em-
marcada en l’assignatura “No tenim 
Planeta B” i el títol de la xerrada és “Im-
pacte del canvi climàtic en la salut de les 
persones ”. 

 L’alumnat present de l’IES va par-
ticipar i va debatre sobre les causes 
i conseqüències que aquest fenòmen 
social i mediambiental pot tenir en el 
nostre dia a dia. La ponent, va desta-
car el gran interès mostrat per aquest 
grup d’alumnes i va agrair al centre 
l’oportunitat de “poder establir con-
tacte directe amb un col•lectiu de 
persones que de segur en el present 
i en un futur no molt llunyà podran 

Grup d’alumnes que va participar en la reforestació.

U n grup d’alumnes de l’Escola 
d’Adults, van plantar boles de 
llavors que havien treballat set-

manes abans amb l’associació Pego Viu, 
el passat 6 de febrer, al matí. 

La meteorologia, que va respectar la 
realització de l’activitat, va permetre 
que, sense pluja, l’alumnat poguera 
passar un matí fantàstic a la muntan-
ya de Santa Anna plantant les boles de 

llavors que realitzaren en anteriors 
tallers, al voltant de la fortalesa per a 
després anar baixant i plantant alguns 
exemplars en la part més baixa de la 
muntanya.

 La regidora de Medi Ambient de 
l’Ajuntament d’Oliva, María Josep Llo-
rens va acompanyar i guiar el grup, 
gràcies a la seua experiència i coneixe-
ments en matèria de biologia, després 

de més de 30 anys com a docent i de la 
seua formació acadèmica.

 Just a l’acabar i després d’estar ja de 
nou tot l’alumnat al centre, la natura ha 
fet acte de presència, consolidant l’ac-
tivitat amb la pluja. “Aquesta pluja do-
narà força perquè aquests nous arbres 
puguem créixer a la nostra muntanya 
de Santa Anna”, ha manifestat Marisa 
Mayans, cap d’Estudis de la CFPA Serafí 

de Centelles.
 La responsable del centre per a Adults 

també va agrair als companys i les com-
panyes de l’IES Gregori Mayans la seua 
presència i ajuda en aquesta necessària 
i beneficiosa tasca per a la muntanya de 
Santa Anna.

 Per la seua part, la regidora de Medi 
Ambient va reconéixer que “Oliva ne-
cessita més activitats de conscienciació 

mediambiental, però anem treballant 
amb tots els centres educatius perquè 
l’alumnat conega, estime i cuide la part 
del planeta on habiten per a després 
cuidar la resta del món on tots i totes vi-
vim” va manifestar Maria Josep Llorens 
en acabar l’activitat. La regidora també 
va agrair al professor José Miguel Parra, 
responsable de la preparació i organit-
zació de l’activitat.

Alumnes de tercer d’ESO de l’IES Gregori Maians.

prendre decisions que afavoriran el 
medi ambient”, va afegir Vicedo.   Per 
la seva part, la regidora de Medi Am-
bient, va destacar la importància de 
prendre consciència a la vostra edat, 
per poder contribuir des de joves a 
mantindre el planeta en les millors 

condicions possibles, per a que to-
tes i tots tingam casa nostra, la casa 
de totes les persones i de totes les 
espècies, ben neta i en bones condi-
cions per a gaudir-la el major temps 
possible”, va expressar Maria Josep 
Llorenç.

VISITA A URBALAP GANDIA 

L’alumnat del cicle de Gestió d’allotjaments turístics de l’IES Gregori 
Maians han realitzat el passat 2 de febrero una visita a Urbalab Gandia 
concretament a un taller de Com superar amb èxit una entrevista de 
treball. 
 Gràcies a les explicacions i el role play els  alumnes  olivers s’estan 
preparant per a enfrontar-se al seu futur laboral quan acaben 
properament l’actual etapa de formació en el centre educatiu.

Alumnes del departament de turisme de l’IES Gregori Maians. 

Com superar amb 
èxit una entrevista 
de treball
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El terratrémol de l’any 1598 

C onten els cronistes de l’època que 
el 26 de desembre de 1598 un 
fort terratrémol va sacsejar forta-

ment el territori saforenc. A Oliva i el seu 
terme es van produir greus danys mate-
rials. En el dietari de Pere Joan Porcar 
llegim com i quan es va produir el sisme 
i les seues conseqüències:

“Disapte, 26 de dehembre de 1598, 
a les tres hores de la matinada y agué 
gran terremot per dos vagedes en 
Valèntia, que casi pensaren caure’s 
les cases. Y fonch universal per totes 
les cases. Y lo primer durà casi mig 
quart de hora y de allí a quatre credos 
fonch lo segon, y durà la mitat que lo 
primer.

 Y en Oliva caygué lo manastir dels 
frares de Sent Francés [convent de 
Nostra Senyora del Pi] y la hermita de 
Nostra Señora de Rebollet, que està, 
segons dihuen, en dit terme.

 Se à de advertir que de aquest te-
rremot ya en dies passats se tingué 
senyal, que havia de ser perquè les 
aygües dels pous exien molt tèrboles, 
sens estar los pous bruts, ans bé molt 
nets y molt fondos y ab molta aygua 
y no’ns ne hadonàven lo que havia 
de ser”.

El convent de Nostra Senyora del Pi, 
bastit a mitjan segle XV, s’emplaçava 
a la partida de Sant Antoni, on hui en 
dia encara resten les ruïnes de l’ermita 
homònima. Tanmateix, i malgrat ha-
ver quedat el cenobi quasi totalment 
derruït pel terratrémol, la comunitat 
franciscana que allà vivia va sortir il·le-
sa. Llavors, el duc de Gandia i comte 
d’Oliva, Carles de Borja-Centelles, 
va decidir traslladar el Santíssim Sa-
crament des del convent fins al palau 
comtal d’Oliva. Les cròniques diuen 
que el dit trasllat es feu en processó 
el dia de Sant Esteve, o siga, el mateix 
dia del sinistre; i que els religiosos van 
ser hostatjats igualment al palau fins 
que fos construït un nou edifici. Amb 
tal fi, el comte-duc va cedir un terreny 
extramurs de la Vila, al lloc on actual-
ment es troba l’església de la Verge del 
Rebollet i el col·legi adjacent. El nou 
convent fou inaugurat el 4 d’octubre 
de 1606, festivitat de Sant Francesc 
d’Assís. 

 Els moviments tel·lúrics es van repetir 
des del fatídic 26 de desembre de 1598 
fins al 30 de gener de l’any següent. A 
conseqüència del terratrémol, el castell 
del Rebollet també es va veure afectat i 

els habitants de la Font d’en Carròs hi 
van acudir per endur-se la imatge de la 
Verge del Rebollet, la qual cosa va pro-
vocar un greu conflicte entre fonters i 
olivers. Però d’això ja en parlarem un 
altre dia. 

XAVIER CANYAMÀS

Els ducs d’Osuna i fills. Goya

L’Ermita de Sant Antoni, formava part de l’antic Convent de Santa María del Pi.

Fonts:
DDAA, Iniciación a la historia de Oliva, Publicacions de l’Ajunta-

ment d’Oliva, València, 1988.
Francisco Borja MILLET PEIRÓ, El caballero «Carròs». Nobles y 

«cabuts», La Font d’en Carròs, 2012.

Pere Joan PORCAR, Coses evengudes en la ciutat y regne de Valèn-
cia. Dietari (1585-1629), edició a cura de Josep Lozano, Universitat 
de València, 2012.

Vicente MARTÍNEZ COLOMER, Historia de la provincia de Valencia, 
t. I, València, 1803.
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ES DISPUTARÀ EL 26 DE MARÇ

El C.E L’Espenta prepara el Trail 
Covatelles de 13 i 23 quilòmetres
E l trail Covatelles d’Oliva es dispu-

tarà el 26 de març i està integrat 
per unes curses per muntanya 

que estan regulades pel Reglament FE-
MECV. L’objectiu del trail és fomentar la 
pràctica regulada de l’esport d’aquest ti-
pus de curses, en un entorn de respecte 
pel medi i dins dels valors de compan-
yerisme i esportivitat que ha de regir la 
pràctica d’aquesta modalitat.

L’organització del trail Covatelles 
d’Oliva és a càrrec del Club Esportiu 
L’Espenta Oliva amb la col·laboració 
l’Ajuntament d’Oliva, a través dels Ser-
veis Esportius Municipals i el Departa-
ment Municipal d’Esports.

La prova constará de dues modali-
tats, la Sprint Trail de 13 quilòmetres 

amb un desnivell de +550/-550 com-
petitiva, i el Trail de 23 quilòmetrtes 
amb un desnivell de +1.000/-1.000 i 
també competitiva. Hi ha diversos avi-
tuallaments líquids i sòlids. L’eixida 
i meta serà al carrer Comte d’Oliva. 
Començarà a les 9h. El repartiment 
de dorsals serà dissabte 25 de 15 a 
20,30h. i el mateix dia de la prova de 
7 a 8,45.al Centre Social de Sant Fran-
cesc.

Les inscripcions están obertes fins al 
dimarts 22 de març a les 23.59 hores. 
El preu de les inscripcions és de 18 eu-
ros fins al dia 9 de febrer. Del día 10 de 
febrer fins el tancament d’inscripcions 
el preu será de 23 euros. Els preus son 
igual per ambdues proves. La gestió de 

les inscripcions es realitzarà mitjançant 
la plataforma www.mychip.es. S’esta-
bleix un límit de participants fixat en 
700 corredors de les dues modalitats. 
Aconseguit aquest límit es tancarà au-
tomàticament el procés d’inscripció a 
la prova

L’organització, entregarà trofeus als 
primers participants de cada modali-
tat i als tres primers classificats de les 
curses en cadascuna de les categories, 
masculina i femenina, que es detallen 
a continuació: Categoria absoluta. Als 
tres primers i primeres participants de 
cada modalitat. Categoria senior femení 
i masculí: Als tres primers i primeres 
participants de cada modalitat d’edat 
entre 18 i 39 anys complerts l’any de la 

realització de la prova. Veterà i vetera-
na: Als tres primers i primeres partici-
pants de cada modalitat d’edat entre 40 
i 49 anys complerts l’any de la realitza-
ció de la prova. Màster: Als tres primers 
i primeres participants de cada modali-
tat d’edat a partir de cinquanta anys en-
davant complerts l’any de la realització 
de la prova. Primera i primer local de 
cada modalitat.

L’edat mínima per participar tant en 
les proves de Sprint trail i trail s’esta-
bleix en els divuit anys, complerts du-
rant l’any 2023. Tots els participants 
correran sota la seua pròpia respon-
sabilitat, realitzant tota o part de la 
prova. L’organització no es fa, per tant, 
responsable dels accidents o danys 

que puguen rebre o produir els parti-
cipants; no obstant això l’organització 
disposarà d’una assegurança de res-
ponsabilitat civil i d’accidents per tots 
els participants. En cas de retirada de 
les proves s’haurà d’avisar al personal 
d’organització. Si la mateixa fos a cau-
sa de lesió o qualsevol altre impedi-
ment per tornar per mitjans propis fins 
a la zona de meta es demanarà ajuda a 
l’organització perquè gestione el res-
cat. El circuit no estarà tancat al tràn-
sit per tant és responsabilitat de cada 
participant vetllar per la seua seguretat 
extremant les precaucions si bé en els 
punts conflictius existirà personal de 
l’organització vetllant per la seguretat 
dels participants.

Integrants del club organitzador del trail.

Enric i Julia 
Malonda, 
campions 
provincials de 
tennis taula

Els jovens estudiants alumnes de l’IES Gre-
gori Maians d’Oliva Enric Malonda i Julia 
Malonda s’han proclamat campions provin-
cials de Tennis Taula.

El primer, Enric, ho feu en la categoría 
d’infantil, mentre que la segona va ser en la 
categoría cadet. Companys i amics els han 
donat l’enhorabona per aquest important 
triunf esportiu per als dos.
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SE SITUARÀ EN LA PARET DEL FRONTÓ DEL POLIESPORTIU MUNICIPAL

Oliva albergarà un dels quatre 
murals de la Ruta d’Art Urbà VCF
Oliva és una de les quatre loca-

litats triades per a acollir les 
obres de la II edició de la Ruta 

d’Art Urbà VCF, una iniciativa de la Fun-
dació València CF, en col·laboració amb 
València Turisme, i que busca convertir 
als municipis valencians en aqueix llenç 
natural, on quede plasmat l’art vinculat 
al sentiment valencianista, en la història 
del València CF. Aquesta ruta naix en 
2022 amb la finalitat de crear diversos 
murals artístics a l’aire lliure que donen 
a conéixer la història, les llegendes i els 
valors del València CF.

Per a aquesta segona edició s’ha triat a 
Alfafar, Atzeneta d’Albaida, Gandia i Oli-

va, localitat amb nombrosos aficionats 
blanc-i-negres i un esperit valencianista 
que promouen penyes tan actives com 
la de ‘Manolo Mestre’, en honor al ju-
gador del València CF Manuel Mestre 
Torres que va arribar a disputar 491 
partits amb la samarreta valencianista i 
la penya “Marejol”.

A més de Mestre, Oliva ha tingut dues 
grans figures valencianistes més que cal 
recordar. D’una banda, Salvador Llopis, 
conegut futbolísticament com a ‘Cota’, 
que va ingressar al Mestalla en 1968, 
quan tan sols tenia 18 anys, i després de 
completar un curs complet en Segona 
Divisió, va ser ascendit al primer equip 

en l’estiu de 1970 per a posar-se a les 
ordes d’Alfredo Di Stéfano, Era presi-
dent Luis Casanova, l’històric manda-
tari del València CF, qui va arribar a la 
presidència en 1936 i no la va abando-
nar fins a 1959. Durant el seu mandat, 
l’equip xe va guanyar la meitat dels seus 
catorze títols nacionals.

LES BASES
La Fundació VCF ja ha publicat les 

bases per als artistes que vulguen par-
ticipar en aquesta segona edició i es 
podran presentar les propostes fins al 
diumenge 5 de març. Un any més, el 
KM.0 de la Ruta torna a partir al costat 

de la Llotja VIP de Mestalla.
Kino Calafat, regidor de Turisme 

d’Oliva, ha subratllat la importància que 
Oliva integre aquesta Ruta Urbana en la 
qual “es conjumina art, esport, futbol, 
València CF i turisme.” Tal com ha co-
mentat Calafat, “el València CF també 
forma part de les nostres arrels i sen-
timents i és innegable el potencial tu-
rístic que genera el club. Per això, hem 
treballat per a poder ser un dels quatre 
municipis triats”.

Per la seua banda, la regidora d’Es-
ports, Yolanda Navarro ha afirmat que 
“una vegada més, Oliva es converteix en 
la capital de l’esport i de l’art. I el nostre 

deure com a consistori és la incorpo-
ració de l’art urbà de qualitat, com a 
forma d’expressió cultural i esportiva.” 
A més, la regidora ha agraït aquesta dis-
tinció tan significativa a la Diputació de 
València i al València CF. “Amb iniciati-
ves com aquestes es fomenta el turisme 
d’Oliva i la pràctica de l’esport en zones 
úniques i potencialment artístiques.”

El mural, que tindrà quasi 10 m d’al-
tura i 15 m d’ample, se situarà en la pa-
ret del frontó del Poliesportiu Munici-
pal. El dimecres, 15 de febrer, Oliva va 
rebre la visita de Ricardo Arias, història 
viva del club de Mestalla i ambaixador 
de l’equip blanc-i-negre

El que fora jugador del València CF, Ricardo Arias, va estar a Oliva per a presentar el projecte del mural que se situarà en la part posterior del frontó.

La Reial Federació Espanyola de 
Fútbol arreglarà el Camp del Morer

El president de la Federació de Futbol de la 
Comunitat Valenciana (FFCV), Salvador Gomar 
ha anunciat que la Real Federació Espanyola 
de Futbol durant la temporada 2023 i 2024, 
canviarà la gespa artificial i arreglarà la grada 
afectada per aluminosis.

El passat dilluns 30 gener, l’alcaldessa d’Oli-
va, Yolanda Balaguer i la regidora d’Esports, 
Yolanda Navarro es reunien amb el director 
general d’Esports, Josep Miquel Moya i el 
president de la Real Federació de Futbol de 
la Comunitat Valenciana, Salvador Gomar per 
a intentar donar una solució a l’estat de dete-
rioració del camp de futbol del Morer. Fruit 
d’aquesta reunió, el president de la Federació 
de Futbol de la Comunitat Valenciana, Salvador 
Gomar ha anunciat aquest matí, una inversió 
molt important en el Camp del Morer, que cal 
destacar que és propietat de la Real Federació 
Espanyola de Futbol.

En la reunió del passat dilluns, s’explicà les 
condicions en les que s’hi trobava el Camp 

del Morer i la necessitat de dur a terme una 
actuació urgent sobre el camp en el qual juga 
UD Oliva i els seus quasi 400 jugadors. L’alcal-
dessa d’Oliva, Yolanda Balaguer i la regidora 
d’Esports, Yolanda Navarro demanaren que es 
tingués en consideració a aquest club cente-
nari, que tants grans esportistes i aficionats ha 
aportat al futbol valencià.

Durant la reunió es va buscar la millor solu-
ció per a poder arreglar tant la gespa artificial 
com el sector més antic de les graderies de 
tribuna que pateixen aluminosis. Aquest reem-
plaçament  serà sufragat per la Reial Federació 
Espanyola de Futbol.

Durant la reunió, la Federació de Futbol de 
la Comunitat Valenciana va confirmar que les 
instal·lacions del Camp del Morer no estan en 
venda i per tant, l’Ajuntament d’Oliva no pot 
adquirir aquestes instal·lacions. 

La regidora d’Esports, Yolanda Navarro ha 
afirmat que durant els últims anys s’hi han 
mantes diverses reunions amb la Federació 

de Futbol de la Comunitat Valenciana per tal 
de solucionar aquestes qüestions i gràcies a la 
predisposició de la Federació i de l’Ajuntament 
s’ha aconseguit que el canvi de gespa i el reem-
plaçament de la grada siga una realitat.

Per la seua banda, l’alcaldessa d’Oliva, Yo-

landa Balaguer ha agraït a la Direcció General 
d’Esports, encapçalada per Josep Miquel Moya 
la seua intermediació i col·laboració en aquest 
assumpte. Així com, a la UD Oliva pel seu treba-
ll incansable per fomentar l’esport i la pràctica 
d’aquest.

Imatge de la reunió.
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